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A by pam ięć o Nich nie zaginęła  
Mgr Łucja Kubacka

Łucja Kubacka urodziła się 31 marca 1912 roku 
w Nowym Dworze Gdańskim. Była córką Alfonsa 
oraz Marii z domu Zielezińskiej. Ojciec jej w okresie 
międzywojennym pracował w Sądzie Grodzkim w 
Brodnicy w charakterze nacz. sekretarza. Łucja 
Kubacka uczęszczała do sześcioklasowej Szkoły 
Wydziałowej w Brodnicy, którą w czerwcu 1928 roku 
ukończyła. Naukę kontynuowała w gimnazjum 
humanistycznym w Grudziądzu. Tam w dniu 7 
czerwca 1931 roku zdała egzamin dojrzałości. Od 1 
października 1931 do 30 czerwca 1936 r. studiowała 
filologię polską na Wydziale Humanistycznym 
Uniwersytetu Poznańskiego. Dyplom magistra 
filozofii w zakresie filologii polskiej uzyskała 15 
grudnia 1936 roku Z dniem 1 lutego 1937 r. podjęła 
pracę jako nauczycielka w Koedukacyjnej Szkole 
Handlowej, a od 1 września 1937 także w 
nowoutworzonym Prywatnym Koedukacyjnym 
Gimnazjum Kupieckim  w Brodnicy. Pracę 
pedagogiczną przerwał 1 września 1939 r. wybuch 
drugiej w ojny św iatowej. Podczas okupacji 
zatrudniona była w charakterze pomocniczej sity 
biurowej najpierw - od I lutego 1941 w niemieckiej 
firmie budowlanej Klostermanna z Elbląga, a w 
latach 1943-1945 w starostwie brodnickim. Pod 
pseudonimem „Pelargonia”  brała udział w ruchu 
oporu. Tadeusz Jaszowski w pracy pt. „Okręg 
pomorski Armii Krajowej - podokręg południowo - 
wschodni”  na stronie 110 napisał:

..L ucja  K ubacka kon taktow ała  się  z

Władysławą Zieleniewską od  1943 r. Kubacka, mając 
możliwości wyjazdów do siedziby firm y i w ogóle 
możliwość poruszania się w terenie, świadczyła  
usługi wywiadowcze. Między innymi wraz z Ireną 
Sobocińską pisała relację z  obozu jeńców angielskich 
w Brodnicy, które dostarczała Zieleniewskiej. Poza 
tym Kubacka współpracowała z Eryką Bulka ps. 
„Begonia" i Krystyną Kozłowską ps. „Magnolia".

Po zakończeniu działań wojennych na brodnickim 
terenie podjęła z dniem 1 marca 1945 roku pracę w 
charakterze nauczycielki języka polskiego w 
Państwowym Liceum i Gimnazjum w Brodnicy 
/późniejsze I LO /. Dnia 20 grudnia 1946 r. złożyła 
egzamin państwowy dla nauczycieli szkół średnich, 
uzyskując pełne kwalifikacje pedagogiczne do 
nauczania w liceach i gimnazjach. Z  dniem I sierpnia 
1951 r. przeniesiona została do II Liceum  
Ogólnokształcącego jako polonistka, z tym że w 
okresie I V I I I  1951 - 31 V I I I  1952 r. pełniła 
obowiązki dyrektora tej placówki. Pracowała tam aż 
do likwidacji szkoły tj. do 31 sierpnia 1967 roku. 
Od I września 1967 zatrudniona została w 
charakterze nauczycielki języka polskiego w 1 
Liceum Ogólnokształcącym w Brodnicy. Tam 
zakończyła służbę etatową w dniu 3 1 sierpnia 1968 
r. Na emeryturze pracowała jeszcze w charakterze 
nauczycielki kontraktowej w niepełnym wymiarze 
godzin od 1 września 1969 do 31 sierpnia 1972 w 
tej samej szkole.

Od 1945 roku była członkiem Związku 
Nauczycie lstwa Polskiego. W yróżniono ją  
Z Ł O T Y M  K R Z Y Ż E M  Z A S Ł U G I.  Zm arła w 
Brodnicy 4 grudnia 1995 roku i pochowana została 
na miejscowym cmentarzu parafialnym.

Jerzy Wultański
dokończenie ze str. 5 -

ZM: Skoro jesteśmy przy budowie sieci 
gazowej, jak w tej chwili przedstawia się
sprawa z doprowajłtfenieui gazu 
przewodowego do nijpMa?

LK: Gaz jest ju><\ Dębowej l.ące. Istnieje 
realna szansa tró doprowadzenie do czerwca 
2001 roku tło stacji redukcyjnych przy ulicy 
Targowej i przy ulicy Polnej. Trwają rozmowy 
/ oferentami w zakresie budowy sieci

ZM: Panie Burmistrzu, powoli zbliżamy
się do końca naszej długiej rozrjKrivy. Jak  
pana zdaniem będzie wyglądała Brodnica 
powiedzmy za lat dwadzieścia?

LK : Mam nadzieję, że wówczas będą 
ukończone obwodnice z przerwami przez 
Drwęce^Wszyscy potrzebujący będą mieli 
zapjswiione mieszkania. Praca dla brodniczan
hprP/ip 7an rw n ir> na n r / P Ł i^ z w ń i  n ir 7 i i f h  l~
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nauczycielki kontraktowej "w niepełnym wymiarze 
godzin od 1 września 1960 do 31 sierpnia 1972 w 
tej samej szkole.

Od 1945 roku była członkiem  Zw iązku 
Nauczycie lstwa Polskiego. W yróżniono ją  
Z Ł O T Y M  K R Z Y Z L iM  Z A S ł. l JG I .  Zm arła (v 
Brodnicy 4 grudnia I9 ‘>s iv>ku i pochowana została 
na miejscowym cmentarzu parafialnym /

Jerzy Wult/ński

ZM: Panie Burmistrzu, powoli zbliżamy 
się do końca naszej długiej rozmowy. Jak  
pana zdaniem będzie wyglądała Brodnica 
powiedzmy za lat dwadzieścia?

LK : Mam nadzieję, że wówczas będą 
ukończone obwodnice z prze/wami przez 
Drwęcę. Wszyscy potrzebujący będą mieli 
zapewnione mieszkania. Pracat dla brodniczan 
będzie zapewniona przez roz/vój naszych firm 
rodzimych, a także wzn/ocni się kapitał 
zagraniczny. Zamek będzie odbudowany i 
zagospodarowane teren/ zalewowe Drwęcy 
dla uprawiania sportu i wypoczynku. Brodnica 
będzie posiadała włas/a wyższą uczelnię oraz 
placówki kulturalne aa wysokim poziomie. No 
i wreszcie najbardziej ważne te ludzkie 
sprawy: wzajemne zrozumienie, dużo 
wyrozumiałości, zaufania i to, co rozumie się 
pod pojęciem godne życie naszych 
mieszkańców

Doskonały przykład wzajemnego 
zrozumienia dali nasi kombatanci, wspaniali 
i zasłużeni ludzie walczący o wolność 
Ojczyzny na wszystkich frontach, którzy po 
60 latach działania powołali wspólną Radę 
Koordynacyjną. Jestem z nich bardzo dumny.

Natomiast na dziś bądźmy szczęśliwi, że 
możemy jako przecież nieliczni, doznać 
Avszelkiego zadowolenia z wielkiego 
Jubileuszu 2000 i przekroczenia granice 
dwóch wieków. Życzę więc moim rodakom - 
brodniczanom w sposób niezwykle serdeczny 
wszystkiego najlepszego.

ZM: Dziękuję bardzo za rozmowę.
Rozmawiał Tomasz Ziemba.

8



9



10



11



12



13



14



15



16



17



18



19



20



21



22



23




